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Jmenné paradigma, deklinační typ
●pán ●muž ●předseda ●soudce ●hrad ●stroj

●-0 ●-0 ●-a ●-[eě] ●-0 ●-0

●-a ●-[eě] ●-y ●-[eě] ●-u/-a/-e ●-[eě]

●-u/-ovi ●-i/-ovi ●-ovi ●-i/-ovi ●-u ●-i

●-a ●-e ●-u ●-[eě] ●-0 ●-0

●-e/-u ●-e/-i ●-o ●-[eě] ●-e/-u ●-i

●-u/-ovi ●-i/-ovi ●-ovi ●-i/-ovi ●-u/-[eě]/-i ●-i

●-em ●-[eě]m ●-ou ●-[eě]m ●-em ●-[eě]m



Podtypy – distribuce variant

• Existují univerzální pravidla distribuce grafické varianty [eě] v 
maskulinní flexi?

• Čím se řídí distribuce variantních koncovek v genitivu singuláru –u/-
a/-e u substantiv skloňovaných podle typu hrad?

• Čím se řídí distribuce variantních koncovek v lokálu singuláru –u/-
[eě]/-i u substantiv skloňovaných podle typu hrad?

• Čím se řídí distribuce variantních koncovek ve vokativu singuláru u 
substantiv skloňovaných podle typu pán, muž, hrad?

• Čím se řídí distribuce variantních koncovek v dativu a lokálu singuláru 
substantiv skloňovaných podle typu pán, muž, soudce? 

•

•

•

•



Existují univerzální pravidla distribuce 
grafické varianty [eě] v maskulinní flexi?
• Tvrzení: Distribuce variant závisí na předcházejícím 

konsonantu.
• Tvrzení: Distribuce variant závisí na podtypu.
• Tvrzení: Distribuce variant závisí na gramatickém významu 

kumlovaného morfu.



Distribuce variant závisí na 
předcházejícím konsonantu



Jestliže základní tvar končí na [ďťň], pak 
se koncovka e realizuje graficky jako ě



Distribuce variant závisí na 
předcházejícím konsonantu ?[bpfvm]?



Distribuce variant závisí na 
předcházejícím konsonantu
• Existují v češtině maskulina životná skloňovaná podle vzorů 

muž, soudce, stroj zakončená na [bpfvm]?
• Pokud ano, pak by se měly tyto konsonanty chovat stejně jako 

[ďťň].
• Zdá se ovšem, že platí, že maskulina s finálou [bpfvm] jsou v 

češtině zpravidla skloňovaná podle „tvrdých vzorů“, tedy podle 
vzorů pán/předseda/soudce.

• Přijdete na nějakou výjimku?



Distribuce variant závisí na podtypu

• V genitivu singuláru mohou mít substantiva patřící k typu hrad 
variantní koncovku –u/-a/-e.

• V lokálu singuláru mohou mít substantiva patřící k typu hrad 
variantní koncovku –u/-[eě].

•



Distribuce variant závisí na podtypu



Distribuce variant závisí na předcházejícím konsonantu

Distribuce variant závisí na podtypu
• Momentálně žiji okamžikem, ze dne na den.
• Ve dne v noci jsme lenošili.
• Sedí s rukama v klíně.
• … střevíce v chůzi podrazil mi mráz a hlava má si, teplý klíne, jen ve vánicích 

odpočine …
• V zákoně proto bude paragraf o postupu lege artis.
• Sbohem zákone, sbohem justice …
• I na balkoně přece můžeme mít bylinkovou zahrádku.
• V kamenném větrném mlýně holandského typu je informační středisko s muzejní 

expozicí.
• Tak zase příště, mlýne, a s jinou pohádkou …
• Bílý parník má na komíně žlutý pruh.
• … kuř, komíne, kuř, kdyby komín nekouřil, bylo by nám hůř …



Distribuce variant závisí na předcházejícím konsonantu. 

Distribuce variant závisí na gramatickém významu 
kumlovaného morfu.
• Sbohem, můj prťavý balkone.
• Mám na balkoně kytky.
• Ciao, zlatý balone.
• Pět neděl v baloně.
• Sbohem, Berlíne.
• Byl jsem v Berlíně.
• Mé lože a džbáne u hlavy …
• Co to neseš ve džbáně …
• … trůne moudrosti,
• Sedí na trůně.



Distribuce variant závisí na gramatickém 
významu kumlovaného morfu.



Distribuce variant závisí na gramatickém 
významu kumlovaného morfu.



Všimněme si: v některých případech 
nevaríruje koncovka, ale finála kmene:



Čím se řídí distribuce variantních koncovek v 
genitivu singuláru –u/-a/-e u substantiv 
skloňovaných podle typu hrad?
• Viděli jsme, že varianta –e závisí na podtypu.
• Platí to i o variantě –u/-a?
• Co lze říci o podtypu les?

•



Substantiva s variantou -a



Substantiva s variantou –a/-u



Substantiva s variantou –a/-u



Substantiva s variantou –a/-u



Substantiva s variantou –a/-u



Substantiva s variantou –a/-u



Substantiva s variantou –a/-u



Substantiva s variantou –a/-u



Čím se řídí distribuce variantních koncovek v 
lokálu singuláru –u/-[eě]/-i u substantiv 
skloňovaných podle typu hrad?



-i



-e/-ě



-u



Čím se řídí distribuce variantních koncovek ve vokativu 
singuláru u substantiv skloňovaných podle typu pán, 
muž, hrad?



Je tvar tati skutečně vokativ slovava 
táta?



Homonymie



Je tvar kámo skutečně vokativ slova 
kámoš?
• Myslím , že jsem nikdy neřekl o žádném muži, že je hezký, spíš 

to, že je dobrý "káma", že se s ním třeba dobře chlastá . . .
• Nestarej se, jedou nám kšefty, tak uděláme kámovi radost.
• K takto hlasujícím se připojila překladatelka Dana Hábová: 

upozorňuje, že "kámové" z akčních filmů kazí jazykový vkus i 
rozum, jejich seriálové "kámošky" v úborech typu 
"astronautova žena" jsou pak navíc nebezpečné pro dámskou 
módu.

• Nebo že byli k tomu donuceni svými ambiciózními rodiči a že je 
na gymplu drží prima parta „kámů“.



-u



-u



-e



-i



VOKATIV sg. mask.

• Maskulina typu pán/hrad končící na [gkh]|(ch) mají až na několik 
frekventovaných výjimek (Bože, člověče, ..) variantu –u (vrahu, 
miláčku);

• Maskulina typu pán/hrad nekončící na [gkh]|(ch) mají až na několik 
frekventovaných výjimek (synu) variantu –e (pane, ministře, 
doktore);

• Maskulina typu muž/stroj končící na –ec (otče, pitomče; ojediněle 
jenom c - strýče) mají variantu –e a navíc c alternuje s č; ostatní 
mají variantu –i (učiteli, princi);

• POZOR: Maskulina typu soudce NEMAJÍ podle platné kodifikace 
alternaci c/č!

•



Jmenné paradigma, deklinační typ
●pán ●muž ●předseda ●soudce ●hrad ●stroj

●-i/-ové/-é -i/-ové/-é -i/-ové/-é -i/-ové ●-y/-i ●-[eě]

●-ů/-í -ů/-í -ů -ů -ů/-0/-í -ů/-0

●-ům/-ím ●-ům/-ím ●-ům ●-ům ●-ům/-ím ●-ům

●-y ●-[eě] ●-y ●-[eě] ●-y ●-[eě]

●-i/-ové/-é ●-i/-ové/-é -i/-ové/-é ●-i/-ové -y/-i ●-[eě]

●-ech/-ích/-ách ●-ích -ech/-ích/-ách ●-ích -ech/-ích/-ách ●-ích

●-y ●-i ●-y ●-i ●-y ●-i



Podtypy – distribuce variant

• Čím se řídí distribuce variantní koncovky -i (páni, muži, husiti, 
soudci), -ové (pánové, mužové, předsedové, soudcové), -é 
(lidé, husité, ředitelé) v nominativu (popř. vokativu) plurálu 
maskulin životných?

• Čím se řídí distribuce variantní koncovky –ech/-ích/-ách v 
lokálu plurálu maskulin?

• Čím se řídí distribuce variantní koncovky v genitivu plurálu 
maskulin?

•



Distribuce variant nominativu sg.

• Variantu -i/-ové mají většinou maskulina neživotná a více jména 
osob. Výjimky: hrobové se otvíraly, plakali všichni psové …

• Variantu –é mají substantiva patřící ke slovotvorným typům: pán 
–obč-an, muž – uči-tel, předseda – tank-ista, hus-ita, …

•



Jmenné paradigma, deklinační typ
●žena ●růže ●píseň ●kost

●-a ●-[eě] ●-0 ●-0

●-y ●-[eě] ●-[eě] ●-i

●-[eě] ●-i ●-i ●-i

●-u ●-i ●-0 ●-0

●-0 ●-[eě] ●-i ●-i

●[eě] ●-i ●-i ●-i

●-ou ●-í ●-í ●-í



Všimněme si:

• zem/země
• krev/krve
• U substantiv typu píseň neplatí stejná distribuce grafické 

varianty [eě] jako u maskulin typu hrad.
• Feminina skloňovaná podle typu píseň, která končí v základním 

tvaru na –ev (mrkev, církev, rakev, krev, láhev, …) nemají (jak 
bychom očekávali) ě, ale mají e.



Jmenné paradigma, deklinační typ
●žena ●růže ●píseň ●kost

●-y ●-[eě] ●-[eě] ●-i

●-0 ●-í/-0 ●-í ●-í

●-ám ●-ím ●-ím ●-em

●-y ●-[eě] ●-[eě] ●-i

●-y ●-[eě] ●-[eě] ●-i

●-ách ●-ích ●-ích ●-ech

●-ami ●-[eě]mi ●-[eě]mi ●-mi



Podtypy – distribuce variant

• Čím se řídí distribuce variantní koncovky –i/-0 v genitivu plurálu 
feminin typu růže?

• Variantu -0 mají v genitivu plurálu a) jednotlivá slova (košile, 
svíce, míle, …) a b) derivační typy –ice (vesnice, stanice, 
Kralice, …)  a jako variantu typ yně (přítelkyně, ministryně, 
…);

•



Jmenné paradigma, deklinační typ
●město ●moře ●kuře ●stavení

●-o ●-[eě] ●-[eě] ●-í

●-a ●-[eě] ●-[eě]t-e ●-í

●-u ●-i ●-[eě]t-i ●-í

●-o ●-[eě] ●-[eě] ●-í

●-o ●-[eě] ●-[eě] ●-í

●-u/-[eě] ●-i ●-[eě]t-i ●-í

●-em ●-[eě]m ●-[eě]t-em ●-ím



Podtypy – distribuce variant

• Čím se řídí distribuce variantní koncovky –u/-[eě] v lokálu 
plurálu neuter typu město?

• Můžeme pozorovat podobný princip distribuce jako u maskulin.



Jmenné paradigma, deklinační typ
●město ●moře ●kuře ●stavení

●-a ●-[eě] ●-at-a ●-í

●-0 ●-í/-0 ●-at-0 ●-í

●-ům ●-ím ●-at-ům ●-ím

●-a ●-[eě] ●-at-a ●-í

●-a ●-[eě] ●-at-a ●-í

●-ech/-ích/-ách ●-ích ●-at-ech ●-ích

●-y ●-i ●-at-y ●-ími



Podtypy – distribuce variant

• Čím se řídí distribuce variantní koncovky –i/-0 v genitivu plurálu 
neuter typu moře?

• Variantu -0 mají v genitivu plurálu a) jednotlivá slova (pouze 
vajec) a b) derivační typ –iště jako variantu (hřiště, sídliště, …)

• Čím se řídí distribuce variantní koncovky –ech/-ích/-ách v 
lokálu plurálu neuter?

• Varianta –ách proniká zejména u deminutiv, variantu –ích mají 
a) jednotlivá substantiva (někdy jako variantu, např. hotelích, 
lesích, kostelích, klášteřích) a b) substantiva na veláru [gkh]|
(ch) (vlcích, vlacích, jablcích, vrazích, kolezích, kožiších, …);

•

•
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